
 

Luxembourg - Reuniunea miniştrilor de finanţe din cadrul Consiliul Ecofin

 

Ministrul Economiei si Finanţelor, Varujan Vosganian, a participat, marţi, 3 iunie a.c., la Luxembourg, la
reuniunea miniştrilor de finanţe din cadrul Consiliul Ecofin. Discuţiile s-au axat in principal pe
următoarele subiecte:

1. Implementarea Pactului de Stabilitate si Creştere

In condiţiile reducerii deficitelor bugetare sub nivelul de 3% din PIB, Consiliul a incheiat procedurile de
deficit excesiv, deschise in 2004 si 2005, pentru Cehia, Italia, Portugalia si Slovacia.

In cazul Slovaciei, Comisia a propus adoptarea monedei euro la 1 ianuarie 2009. Consiliul a evaluat
progresele înregistrate de către Slovacia in scopul îndeplinirii criteriilor de convergenta si a decis ca
propunerea sa fie înaintata spre dezbatere in cadrul reuniunii şefilor de stat/guvern din 21-22 iunie a.c., in
marja Consiliului European.

2. UEM la 10 ani

Cu ocazia aniversarii a 10 ani de la decizia de a introduce moneda unica Euro, Comisia a prezentat
Consiliului o comunicare, „UEM@10: succese si provocări după 10 ani in Uniunea Economica si
Monetara”.

Principalele rezultate înregistrate de refera la stabilitatea macroeconomica. Astfel, prin ancorarea
politicilor monetare pe termen lung, consolidarea politicilor fiscale si sustenabilitatea finanţelor publice,
Zona Euro si-a demonstrat rolul catalizator in integrarea pieţelor financiare, iar rezistenta la turbulentele
financiare externe din ultimele luni a demonstrat ca Zona Euro este un pol de stabilitate al economiei
globale.

Principalele provocări ar fi: nivelul scăzut al potenţialului de creştere economica si diferenţele încă majore
intre statele membre, creşterea preturilor la energie si alimente si procesul de îmbătrânire a populaţiei.

Pentru decada următoare, agenda UEM isi propune: asigurarea sustenabilitătii si întărirea calităţii
finanţelor publice prin continuarea monitorizării tarilor candidate la zona euro; o mai buna integrarea a
politicilor structurale in procesul de coordonare, prin eliminarea barierelor in calea integrării pieţei muncii
si financiare.

4. Evoluţii ale preturilor mărfurilor alimentare

In întâmpinarea discuţiilor din cadrul Consiliului European din 19-20 iunie a.c, miniştrii Ecofin au avut un
schimb de opinii asupra evoluţiilor recente ale creşterii preturilor la mărfurile alimentare. A fost aprobata
nota adresata Consiliului European.

Consiliul European va analiza creşterea preturilor alimentare si implicaţiile de politica, inclusiv posibile
consecinţe asupra politicii agricole comune, politicii comerciale, politicilor legate de energie si schimbări
climatice.

5. Servicii financiare

      Operaţiuni de compensare si decontare

Consiliul a aprobat proiectul de concluzii privind compensarea si decontarea tranzacţiilor de valorii
mobiliare, urmare discuţiei ministeriale din cadrul reuniunii informale de la Brdo din 4-5 aprilie a.c.



Documentul analizează progresele înregistrate in cele 4 iniţiative (Codul de Conduita, Target 2 Securities,
îndepărtarea barierelor identificate in Raportul Giovannini, siguranţa si eficienta infrastructurilor
post-tranzacţionare) in curs de implementare, conform calendarului de 2 ani adoptat de catre Consiliu in
noiembrie 2006.

       Solvabilitatea companiilor de asigurări

Consiliul a luat nota de progresele înregistrate in ceea ce priveşte propunerea de Directiva de stabilire a
unor noi reguli legate de solvabilitatea companiilor de asigurări „Solvency II”, pe baza raportului
Preşedinţiei. Prin propunerea de directiva se intenţionează stabilirea unui nou cadru de supraveghere si
reglementare la nivel UE in sectorul asigurărilor, vizând 4 obiective generale, si anume: (i) integrarea
pieţei de (re)asigurare la nivelul Uniunii Europene; (ii) întărirea protecţiei detinatorilor de poliţe si a
beneficiarilor; (iii) îmbunătăţirea competitivităţii internaţionale a asiguratorilor si reasiguratorilor europeni;
(iv) o mai buna reglementare.

      Schema de garantare a depozitelor

Consiliul a avut o dezbatere politica privind funcţionarea schemelor de garantare a depozitelor si rolul
acestora in asigurarea stabilităţii financiare, in special in sectorul bancar. Comisia va prezenta un raport in
septembrie, urmând reluarea discuţiilor in Consiliu pe aceasta tema pana la sfârşitul anului.

6. Impozitare

       TVA pentru servicii financiare si asigurări

Consiliul a luat nota de raportul de progrese prezentat de către Preşedinţie privind propunerea de directiva
referitoare la tratamentul TVA pentru asigurări si alte servicii financiare. Pe baza progreselor înregistrate,
viitoarea Preşedinţie a Franţei va raporta Consiliului pana la sfârşitul anului. Propunerea are in vedere
modificarea Directivei 112/2006 privind sistemul comun al TVA cu un dublu obiectiv: întărirea securităţii
juridice a agenţilor economici si a administraţiilor fiscale naţionale prin reducerea sarcinii administrative
legate de corecta aplicare a scutirilor de TVA in cazul serviciilor financiare si de asigurări; reducerea
impactului TVA disimulat in costurile suportate de prestatorii de servicii financiare si de asigurări.

      Accize: propunerea de directiva privind regimul general al produselor supuse accizelor

Preşedinţia a prezentat Consiliului raportul de progrese asupra propunerii de directiva privind stabilirea
aranjamentelor generale pentru accize. Consiliul a solicitat viitoarei PRES sa lucreze in continuare pe
aceasta tema pentru adoptarea in timp util a directivei si funcţionarea cat mai curând a noului sistem de
control a circulaţiei produselor accizabile in cadrul statelor membre.

      Raport privind Codul de Conduita pentru impozitarea afacerilor

Consiliul a adoptat proiectul de concluzii in care sunt recunoscute progresele realizate in timpul
Preşedinţiei slovene si solicita grupului privind Codul de Conduita sa continue monitorizarea standstill
(masuri fiscal nou introduse care ar putea fi considerate contrare principiilor Codului de Conduita) si
implementarea rollback (masurile luate pentru eliminarea acelor facilitaţi fiscale deja existente si
considerate contrare principiilor Codului de Conduita), grupul urmând sa raporteze cu privire la progresele
înregistrate la finele Preşedinţiei Franţei.


